
احتمال افزایش تسهیلات مسکن  در آینده نزدیک
وام مسکن ۸۰۰ میلیون تومان شده اما با این پول خانه چهل متری در پایین شهر هم نمی دهند 

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی خبرداد:
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مبالغه نیست که بگوییم اکنون دیگر رویای خانه دارشدن 
و زندگی در چهاردیواری دائمی به کابوســی هولناک 
تبدیل شده است. دلهره نداشــتن سرپناه همیشگی و 
عدم توانایی رهن و اجــاره های چندصد میلیونی حتی 
در پایین ترین نقاط شهرها نیز قصه پرتکرار این کابوس 
طولانی است. البته طی این سال ها دولت های مختلف 
یکی پس از دیگری با شعارهای مشابه آمدند و رفتند و 
نهایتا طرح هایی نیمه کاره برجای ماند که چرایی هریک 
از آن ها مثنوی هفتاد من است... . اما آنچه که اکنون بیش 
از هرزمان دیگری مورد پرسش و مطالبه گری محافل 
رسانه ای و عموم جامعه است، دلیل  عدم توانایی در خانه 
دار کردن جمعیت حدود ۴۰ میلیونی خانواده های بدون 
خانه است. این موضوعی است که پیرامون آن با علیرضا 
نوین عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی به 

گفتگو نشستیم که در ادامه می خوانید:
چرا با گذشت نزدیک به ۵ دهه از انقلاب 
اسلامی هنوز نتوانسته ایم مسئله مسکن را 

حل کنیم؟
در یک کلمه باید بگوییم که بورس بازی زمین نگذاشته 
که هم صاحب خانه شویم و هم صاحب زمین متاسفانه 
در مملکت ما ارزش زمین ارزش منطقه ای آن بالاست 
بنابراین دلالان واسطه ها و خیلی از افرادی که به دنبال 
سود هســتند در کنار طلا و دلار و سکه بر بحث زمین 
نیز سایه انداختند از راه های متعدد این بازارها را به نفع 
خودشان دست کاری می کنند اما در ادامه پاسخ به سوالتان 
باید بگویم که متاسفانه تعهدات تکلیفی که دولت و مجلس 
بر دوش بانک ها می گذارند مورد اجرا قرار نمی گیرد. مثلا 
همین نهضت ملی مسکن که قرار بود ۲۰ درصد وام های 
بانکی به عنوان تسهیلات مسکن دراختیارمسکن سازان 
قرار بگیرد که انجام نشد. همچنین امکانات ضعیف مالی 

خود مردم و متقاضیان نیز از دیگر علل محقق نشدن این 
هدف است. وقتی که به جوانی می گوییم ابتدا باید مثلاً ۴۰ 
میلیون تومان بابت زمین و آماده سازی پرداخت کند خب 
این امکان برایش وجود ندارد. خیلی از جوانان و مسکن 
اولی ها از درخواست خودشان منصرف می  شوند و نهایتاً 
اینکه متاسفانه انسجام و هماهنگی لازم در حوزه مسکن 
وجود ندارد. به هر حال چنانچه همه این ها یکپارچه شود و 
فقط یک مجموعه ملزم به پاسخگویی و اجرا باشد مطمئناً 
نتیجه می گیریم. امروز خیلی از زمین های مازاد در اختیار 
نهادها سازمان ها و ادارات وزارتخانه ها هست که می توانند 
این ها را به عنوان زمین مولد مازاد در اختیار مسکن سازان 
و نهضت ملی مســکن قرار بدهند که متاسفانه این کار 

عملی نشده است.

چرا انجام نمی شود؟  
چون یکپارچگی و همراهی بین ســازمان ها 
وجود ندارد و به قول معروف هر نهادی ساز خودش را می 
زند. ما هنوز باور نکردیم که موضوع مسکن به عنوان یک 
خواست و یک اصلی که در قانون اساسی آمده و اینکه همه 
باید از یک واحد مسکونی برخوردار باشند ، امری جدی 
و استراتژیک است. برای همین هنوز نتوانسته ایم همه 

امکانات را برای هموار سازی این مسیر بسیج کنیم.
 راه حل موثر چیست؟

 به نظرم باید هم خود مردم پای کار بیایند و هم 
بانک ها به وظایفشان درست عمل کنند، از طرفی وزارت 
مسکن و شهرسازی باید محکم و مقتدر از حق مردم دفاع 
کند و زمین های مازادی که در اختیار دولت اســت را به 

مردم بدهد تا ساخت و ساز مورد نیازشان را انجام دهند.
آیا میزان زمین های مازاد مشخص است؟  

اطلاع دقیقی از عدد و رقم این زمین ها ندارم ولی  
آنچه که محرز است اینکه در این کشور پهناور زمین های 
مازاد برای تفکیک و برای اینکه در اختیار نیازمندان قرار 
بدهند به اندازه کافی وجود دارد و اگر دولت واقعاً بخواهد 
مردم را صاحب خانه کند به راحتی می تواند، اما متاسفانه 
به دلایلی که گفته شــد تاکنون چنین موضوعی اجرا 

نشده است.
با این حال آیا برای ســال آینده در بحث 

مسکن اتفاق خوبی رقم خواهد خورد؟
 ببینیــد آن ۵۰۰ میلیون تومانی که قرار بــود برای وام 
مسکن بدهند الان به ۸۰۰ میلیون تومان افزایش پیدا 
کرده اســت که البته با این میزان تســهیلات هم ملت 
نمی توانند صاحب خانه شــوند در واقــع ۸۰۰ میلیون 
تومان وام رقمی نیست و باید این مبلغ افزایش پیدا کند. 
الان ۸۰۰ میلیون تومان رقمی شده که حتی یک خانه 
۴۰ متری هم نمی شــود در پایین شهر خرید. بنابراین 
اگر حداقل یک وام ۲ میلیــارد تومانی بدهند به نحوی 
که متقاضی بتواند اقساطش را پرداخت کند یک امیدی 
برای خانه دار شدن خواهد بود اما الان بانک های کشور 
در پرداخت تسهیلات بانکی مشکل دارند که خب باید 
ابتدا این مسئله حل شود و بعد بتوانیم به ساخت مسکن 

امیدوار شویم.
یعنی احتمال افزایش تسهیلات وام مسکن 

تا ۲ میلیارد تومان وجود دارد؟
اگر مشــکل بانک هــا و تامیــن منابع آن حل شــود 
بلــه. به هــر حال ایــن یک امــر غیر ممکن نیســت 
البته تاکید می شــود که این کار نیازمند بررســی های 
دقیق اســت و علاوه بر آن باید محاســبات به گونه ای 
 باشد که اقشــار ضعیف بتوانند از عهده بازپرداخت آن

 برآیند.

پیشرفت های کشور در درمان 
انواع سرطان ها 

نســل فردا : برای دوری از ســرطان  باید 
بــه عوامل محیطــی آن که بیــن ۹۴ تا ۹۵ 
درصــد در ایجاد بیماری نقــش دارند توجه 
کنیم.رییــس مرکــز تحقیقــات ســرطان 
ایران گفت : سن ســرطان  در ایران ۱۰ سال 
پائین تر از دیگر کشــورهای جهان دانســت 
.دکتر محمداســماعیل اکبری با بیان اینکه 
همه جراحی ها موفق هســتند امــا به دلیل 
نوع بیماری، جنســیت بیمــار و مراجعه به 
پزشک متفاوت اســت، افزود: زمان مراجعه 
به پزشــک در هر یک از بیماری  ها از جمله 
سرطان بسیار حائز اهمیت است و اگر این کار 
دیرهنگام باشــد، آن تاثیرپذیری که مدنظر 
است محقق نمی شود و یا اینکه احتمال تحقق 
آن کمتر است.وی پیشــگیری از بیماری ها 
را امری حاکمیتی و فردی دانســت و تاکید 
کرد: باید مواد مضــر از برنامه غذایی حذف و 
مصرف نمک، شیرینی و روغن مدیریت شود. 
حدود پنج تا شــش درصد سرطان ها ژنتیک 
هستند و ۹۴ تا ۹۵ درصد دیگر محیطی است 
بنابراین اگر مــوارد محیطی به خوبی کنترل 
شود، تاثیرپذیری در دوری از انواع سرطان ها 
مشاهده خواهد شــد و در موارد ژنتیک هم 
توصیه بــه انجام غربالگــری داریم.اکبری با 
اشاره به پیشــرفت های کشورمان در درمان 
انواع سرطان ها به ویژه سرطان پستان نسبت 
به بسیاری از کشــورهای دیگر خاطرنشان 
کرد: پیشــگیری از ســرطان موضوع بسیار 
مهمی است که می تواند حداقل تا ۲۰ سال در 

افزایش طول عمر بیماران مفید باشد.
معاون پیشین وزارت بهداشت یادآور شد: باید 
دوری از انواع دخانیات از جمله سیگار و قلیان 
هم که تاثیر ۲۰ درصدی در ابتلا به سرطان 
دارد مورد توجه قرار بگیرد و هشدارهای داده 
شده در خصوص آسیب های ناشی از دخانیات 
در موضوعــات مختلف از جمله ســرطان را 

جدی بگیریم.

قمه کش معروف دستگیر شد 
نسل فردا : برخورد با اراذل و اوباش و عوامل 
شرارت به طور قاطع در دســتور کار پلیس 
اســت.رئیس پلیس پایتخت گفت: باتلاش 
همکارانم در پلیس اطلاعات پایتخت، ۱۹3 
شرور دستگیر شدند.سردار محمدیان اظهار 
داشــت: آخرین عملیات برخورد بــا اراذل 
و اوباش  انجام شــد و پلیس فــردي را که با 
قمه به یکي از شــهروندان حملــه کرده بود 
شناســایي  و در عرض یک ســاعت اقدام به 
دســتگیریش کرد؛ متهم به پلیس هم حمله 
ور شــد اما ماموران با اقتدار وي را با شلیک 
دو گلوله زمین گیر کرده بعد از دستگیري به 
بیمارســتان منتقل کردند. فرمانده انتظامي 
پایتخت اظهار داشــت با تلاش همکارانم در 
مجموعه پلیس اطلاعات در عرض 7۲ ساعت 
گشــته طرح ویژه برخورد بــا اراذل و جرایم 
خشن اجرا شد و علاوه بر دستگیري ۱۹3 نفر 
از متهمان، تعداد ۱۴ قبضه سلاح گرم و ۱۰۰ 

قبضه سلاح سرد کشف و ضبط شد.
وي بــه مجرمــان و آن هایــي که دانســته 
یا ندانســته این دســته از جرایم را مرتکب 
مي شــوند هشــدار داد که پلیــس توانایي 

شناسایي و برخورد قاطع با آنها را دارد.

پلیس نامحسوس برای کنترل 
تخلفات رانندگی

نســل فردا : پلیــس نامحســوس یکی از 
واحدهای کلیدی پلیس راهنمایی و رانندگی 
اســت که با هدف برخورد سریع تر و دقیق تر 
با رانندگانــی که قوانین را نقــض می کنند، 
طراحی شــده اســت. تخلفات حادثه ساز از 
جمله ســرعت های غیرمجاز، ســبقت های 
غیرمجاز، عبور از چــراغ قرمز، ورود ممنوع، 
حرکات مارپیچ و تخلفات دیگر است.پلیس 
به واســطه اســتفاده از خودروهایی با پلاک 
شخصی و حتی گاهی خودروهای معمولی، 
قادر است بدون جلب توجه، رانندگان متخلف 
را شناســایی و متوقف کند. این روش باعث 
شده که رانندگان حتی در مواقعی که حضور 
پلیس را نمی بینند، همچنان به رعایت قوانین 
ترافیکی پایبند باشــند، زیــرا نمی دانند که 
آیا خودروی کناری یک پلیس نامحســوس 
است یا نه.پلیس نامحســوس به عنوان یکی 
از ابتکارات هوشمندانه برای کنترل تخلفات 
رانندگی، توانســته تأثیر بسزایی در کاهش 
رفتارهای پرخطر در معابر شهری و بین شهری 
داشته باشد. این واحدها، بدون جلب توجه، 
در خیابان ها و بزرگراه ها مستقر می شوند تا 
رفتارهای ناهنجار رانندگان را زیر نظر بگیرند 

و برخورد قانونی صورت گیرد. 
پلیس های علنی و خودروهای رسمی به طور 
معمول باعث می شــوند رانندگان بلافاصله 
رفتار خود را اصلاح کنند و از تخلف جلوگیری 
کنند؛ امــا زمانی کــه حضور پلیــس قابل 
شناسایی نباشد، رانندگان مجبورند همواره 
قانون را رعایــت کنند، چرا کــه نمی دانند 
چه زمانی تحت نظارت هســتند. این عنصر 
غافلگیری، باعث می شــود حتــی در زمانی 
که هیچ خودروی پلیســی دیده نمی شــود، 

رانندگان با احتیاط بیشتری رفتار کنند
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آیا قهوه بدون قند باعث  
کاهش وزن می شود

پریساجمدی / گروه جامعه
news@ naslefarda.net 

به گفته دانشمندان عادت به مصرف قهوه یک 
عادت سالم است. 

نوشــیدن منظم قهوه به مقدار توصیه شده 
در طول روز خطر ابتلا به برخی بیماری ها از 
جمله دیابت نوع ۲ و بیماری های قلبی عروقی 

را کاهش می دهد.
طبق نتایج حاصل از برخی تحقیقات، از جمله 
دیگر فواید نوشیدن قهوه می توان به کاهش 
وزن اشــاره کرد، البته لازم به ذکر اســت که 

منظور قهوه تلخ و بدون قند است.
رابطه بین قهوه و کاهش وزن

معمولا قهوه همراه با شکر، شیرین کننده های 
مصنوعی، خامه یا خامه های غیر لبنی مصرف 

می شود. 
محققان رابطه بین میزان قهوه نوشیدن افراد، 
میزان کافئین مصرفی و چگونگی تغییر وزن 
آنها با توجه به آنچه که به قهــوه خود اضافه 

می کنند را مورد بررسی قرار دادند.
پس از بررسی و تحقیق محققان دریافتند که 
مصرف یک فنجان قهوه شیرین نشده حدود 

۰.۱۲ کیلوگرم وزن را کاهش می دهد.
و زمانی که افراد روزانه مصرف قند خود را یک 
قاشق چایخوری در هر غذا یا نوشیدنی بیشتر 

کردند، ۰.۰۹ کیلوگرم وزن اضافه کردند.
خامه و خامه غیرلبنی تاثیری بر وزن نداشتند.

بعلاوه محققــان دریافتند کــه تغییرات در 
مصرف قهوه یا شکر در افراد دارای اضافه وزن 
و چاق و در افراد جوان تر تأثیر قوی تری بر وزن 

خواهد داشت.
بعــلاوه، محققان به این نتیجه رســیدند که 

کافئین نیز بر وزن تأثیر می گذارد.
محققان اظهار داشــتند کــه اگرچه افزایش 
مصرف قهوه باعث کاهش وزن می شــود، اما 
افزودن یک قاشق چای خوری شکر این تاثیر 

را از بین خواهد برد.
علت تاثیر قهوه بدون قند بر کاهش وزن

کافئین به تحریک گرمای بــدن و در نتیجه 
کالری سوزی و انرژی بیشتر کمک می کند.

دومیــن دلیل تاثیــر قهوه بر کاهــش وزن، 
خاصیت ســرکوب کنندگی اشــتهای قهوه 
است؛ در نتیجه کالری دریافتی بدن نیز کاهش 

می یابد.
ســومین خاصیت قهــوه اثــرات متابولیک 
آن اســت. او گفت: »قهــوه دارای ترکیبات 
فعال زیستی مانند اســیدهای کلروژنیک و 
پلی فنول ها اســت که به بهبود حساســیت 
بــه انســولین و متابولیســم گلوکز کمک 
می کنــد.« » اثــرات ذکــر شــده وزن بدن 
 را تنظیــم کــرده و باعــث کاهــش وزن 

می شوند.
دیگر تاثیر قهوه بر کاهش وزن به دلیل افزایش 
عملکرد فیزیکی اســت. کافئیــن به بهبود 

استقامت و عملکرد فیزیکی کمک می کند.
خطرات و عوارض ناشی از زیاده روی در مصرف 

قهوه
به گفته متخصصین، قهوه همانطور که سرشار 
از فواید است، ممکن اســت مصرف زیاد آن 

عوارض احتمالی هم به همراه داشته باشد.
مثلا، قهــوه در برخــی افراد بــه بی خوابی، 
اضطراب، بی حالی، تپش قلب و ناراحتی های 
دســتگاه گوارش به  خصوص در افرادی که 
حساســیت به کافئین دارند یا در مصرف آن 

زیاده روی می کنند، منجر می شود.
بعــلاوه، ممکن اســت قهــوه بــا داروها و 
مکمل هایــی از جمله داروهای ضــد انعقاد، 
داروهای ضدافسردگی، آهن و کلسیم تداخل 

داشته باشد.
در نتیجه توصیه می شــود افــرادی که قصد 
افزایش مصرف قهــوه را دارند، در صورت دارا 
بودن شرایط پزشکی یا مصرف داروهایی که 
ممکن است با قهوه تداخل داشته باشد، حتما 
با پزشک خود مشورت کنند. همچنین باید 
در مصرف کافئین محتاطانه عمل کنند و از 
نوشیدن قهوه در زمان نزدیک به زمان خواب یا 

با معده خالی اجتناب کنند.

یافته ها

احتمال افزایش آلاینده های هوا و کاهش کیفیت هوا بانوان سرپرست خانوار برای دریافت وام در اولویت هستندسرقت طلا به دنبال سواستفاده از غفلت صاحب خانه 

نسل فردا: سامانه بارشی جدید از دوشنبه وارد کشور می شود و تا دو سه روز آینده شرایط 
برای افزایش غلظت هوا مناسب است و در شــهرهای صنعتی و پرجمعیت احتمال افزایش 
آلاینده های هوا و کاهش کیفیت هوا وجود دارد.رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوای سازمان هواشناســی گفت : در شهرهای جنوب غربی کشور افزایش 
ســرعت وزش باد همچنان وجود دارد و باعث می شود آب های خلیج فارس در بخش های 
ساحلی خوزستان و بوشهر مواج باشند.وی ادامه داد: امروز نیز  در شمال شرقی هرمزگان، 
ارتفاعات جنوبی کرمان و شمال غربی سیستان و بلوچستان شرایط رگبار باران فراهم است.

نسل فردا : پیرو مراجعه یک نفر از شهروندان و اعلام سرقت از منزلش بررسی موضوع در 
دستور کار ماموران پایتخت قرار گرفت. شاکی اظهار داشت، برای ساعاتی منزل را ترک 
کرده و پس از بازگشت متوجه سرقت 3 کیلوگرم طلا به ارزش حدودی ۱3۰ میلیارد ریال 
و مقدار ۱۰۰۰ درهم امارت از منزل خود شدم .ماموران متوجه شدند که این سرقت توسط 
نظافتچی منزل که خانم جوانی بود، انجام شــده است. پلیس ضمن دستگیری متهم در 
بررسی های بیشتر، طلا ها و پول نقد سرقتی از منزل وی کشف شد. متهم نیز اعتراف کرد  از 

غفلت صاحب منزل استفاده کرده و از کلید های ورودی کپی برداری نموده بود. 

نســل فردا : باید در زمینه جذب تسهیلات اشــتغال از همه ظرفیت ها استفاده شود.
ســید مرتضی بختیاری رئیس کمیته امداد افزود: برای جذب تســهیلات اشــتغال به 
 طور جدی تــلاش می کنیم و بانوان سرپرســت خانوار بــرای دریافــت وام در اولویت 

هستند.
رئیس کمیته امداد به راه اندازی بازارچه های محصولات مددجویان اشــاره کرد و افزود: 
راه اندازی این بازارچه ها، بهترین معرف خدمات اشــتغال است و باید در استان ها برپایی 

بازارچه ها به عنوان بازار فروش محصولات مدجویان در دستور کار قرار گیرد.

سلامتخبر

نگین قشقایی / گروه جامعه به گزارش ستاد خبری سی و هفتمین نمایشگاه ملی 
news@ naslefarda.net  صنایع دســتی، طی روزهای گذشــته، تعــدادی از

شرکت های ایرانی در نمایشگاه بین المللی گردشگری 
سلیمانیه شرکت کرده اند. بر اساس این گزارش، محمد محمودیان سرکنسول ایران در سلیمانیه 
عراق در حاشیه دومین نمایشگاه بین المللی گردشگری سلیمانیه عراق اعلام کرد: پنج شرکت 

معتبر ایرانی در زمینه های گردشگری و گردشگری سلامت در این نمایشگاه شرکت کرده اند.
وی افزود: مشارکت فعال شرکت های ایرانی در این نمایشگاه بین المللی، نشان دهنده تمایل آن ها 

به توسعه بخش های گردشگری به ویژه گردشگری سلامت میان ایران و اقلیم کردستان است.
او با اشاره به وجود مرز مشترک بین ایران و اقلیم کردستان عنوان کرد: تعداد زیادی از گردشگران 
از اقلیم به ایران سفر می کنند.محمودیان یادآور شد: وجود زبان مشترک میان مردم کردستان و 

کرمانشاه با مردم اقلیم کردستان، ارتباطات بین دو طرف را آسان تر می کند.
سرکنسول ایران در ســلیمانیه عراق در خصوص حجم تجاری بین ایران و اقلیم کردستان نیز 
یادآور شد: آمار دقیقی در دست نداریم، اما حجم کلی تجارت میان ایران و اقلیم کردستان در 

حال افزایش است.
گفتنی است: دومین نمایشگاه بین المللی گردشگری شهر سلیمانیه عراق  تا ۲۶ آبان ماه جاری 
با حضور اســتان های کردستان، کرمانشــاه و همدان در شهر سلیمانیه کشــور عراق پذیرای 

بازدیدکنندگان و علاقه مندان است.

قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر گفت: آگاهی بخشی و آموزش مهارت »نه گفتن« به مصرف موادمخدر در قشر نوجوانان 
و جوانان از اهداف برگزاری دومین نمایشگاه یاریگران زندگی است. به گزارش ایسنا، دکتر محمد زارعی با اشاره به اهداف برگزاری 
دومین نمایشگاه »یاریگران زندگی« اظهار کرد: امسال تلاش کردیم با بهره گیری از تجارب موفق یا احیاناً برطرف کردن نواقص 
موجود نمایشگاه سال گذشته، نمایشگاه جاری »یاریگران زندگی« را ترتیب دهیم.  وی یکی از اهداف برگزاری این نمایشگاه را 
آگاهی بخشی به جامعه دانست و ابراز امیدواری کرد که نســبت به این امر توفیقات مدنظر محقق شود. قائم مقام دبیرکل ستاد 
مبارزه با مواد مخدر با اشاره به همکاری وزارت  آموزش و پرورش به ویژه آموزش و پرورش شهر تهران در برگزاری دومین نمایشگاه 
یاریگران زندگی، گفت: نمایشگاه مذکور عمومی است و تمام اقشار جامعه می توانند از آن استفاده کنند اما عمده جامعه هدف ما در 
این نمایشگاه دانش آموزان مدارس تهران، نوجوانان و جوانان هستند. زارعی، امر پیشگیری را یکی از موضوعات بسیار مهم برشمرد 
که در ستاد مبارزه با موادمخدر سرلوحه کار قرار گرفته و تصریح کرد: لازمه امر پیشگیری، دانش، آگاهی بخشی و ارتقاء بسیاری 
از مهارت های زندگی برای جامعه هدفمان یعنی نوجوانان و جوانان است که در این نمایشگاه به همین منظور یعنی ارتقاء دانش و 
آگاهی نوجوانان و جوانان برنامه ریزی کردیم.وی ادامه  داد: در غرفه های دومین نمایشگاه یاریگران زندگی، از مشاوران و متخصصان 

امر دعوت به عمل آمده تا بتوانیم اطلاعات و آگاهی های لازم را در موضوعات مختلف به جامعه هدف ارائه کنیم.
قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر، ارتقای مهارت های جوانان را از دیگر موضوعات حائز اهمیت در کنار آگاهی بخشی و ارائه 
مشاوره به آن ها دانست و خاطرنشان کرد: یکی از مهارت ها، برخورد واقعی با برخی از آسیب های اجتماعی است؛ ما مصاحبه هایی 
با قشر جوان که به بلای خانمان سوز اعتیاد گرفتار شدند، داشتیم که عمده این  افراد اعلام کردند اساساً یا نمی دانستند با یک بار 
مصرف مواد مخدر معتاد می شوند یا بعضاً عنوان کردند که از آسیب های مصرف موادمخدر مطلع بودند اما قدرت »نه گفتن« به 

هم سالان یا دوستان خود را به جهت متهم شدن به ترسو بودن یا بزدلی، نداشتند.

سرکنسول ایران در سلیمانیه عراق:
  زبان مشترک، ارتباطات بین دو کشور

 را آسان تر می کند

قائم مقام دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر مطرح کرد
 اهمیت آموزش مهارت 

»نه گفتن« به مصرف مواد مخدر در جوانان و نوجوانان

تک فرزندی معایبی دارد که به طــور جدی می تواند 
مزایای آن را تحت تأثیر قرار بدهد .سر و کله اپیدمی تک 
فرزندی در خانواده های ما از جایی پیدا شد که گمان 
کردیم با داشتن فقط یک بچه هم خودمان به عنوان والد 
سود می کنیم و هم فرزند یکی یک دانه مان مزه زندگی 
را می فهمد. غافل از اینکه تک فرزندی معایبی دارد که 
به طور جدی می تواند مزایــای آن را تحت تأثیر قرار 
بدهد. زمان ما، هر خانواده ای کم کم، سه چهار فرزند 
داشــت آن هم اگر به قول معروف با همین سه چهار تا 
جنس شان جور می شد. صد البته که بزرگ کردن چند 
تا بچه با فاصله های سنی کم با امکانات آن دوران برای 
والدین کار آسانی نبود و بعضی ها هم برای رفع و رجوع 
کردن نیازهایشان مجبور می شدند بچه ها را به دنبال 
کار و کاسبی بفرستند. تحصیل و دانشگاه آنها هم که 
بماند. درســت در این موقعیت بود که رسانه ها تبلیغ  
داشتن فرزند کمتر برای زندگی بهتر را جدی تر دنبال 
کردند و منافع فرزند کمتر داشتن را به صورت دو جانبه 
یعنی هم برای والدین و هم برای فرزندان ترویج کردند. 
با این روند کم کم ذهنیت ها نسبت به فرزند دار شدن  
تغییر کرد. پدر و مادرها که باسوادتر شده و بیشتر از قبل 
به درس و مدرســه و آینده بچه هایشان حساس شده 
بودند کم کم به این نگرش رسیدند که بهتر است به جای 
تربیت چند بچه قد و نیم قد با آینده ای نیمه موفق، یک 
بچه کاملًا موفق تربیت کنند و تحویل جامعه بدهند.از 

طرف دیگر، آنها فکر می کردند که با داشتن یک بچه می 
توانند علاوه بر تربیت یک انســان موفق، خودشان هم 
مجالی برای رشد و پیشرفت هر چه بیشتر پیدا کنند. 
و این ذهنیت ادامه پیدا کرد تا جایی که امروز علیرغم 
تبلیغات متضاد با آن زمان، باز هم خانواده های سطح 
متوسط و بالا ترجیح می دهند همچنان فقط یک فرزند 

داشته باشند، یک فرزند کاملًا موفق.
تک فرزندی چه مشکلاتی را به دنبال دارد؟مثل اکثر 
قصه های زندگی، قصه تک فرزندی  هم بدون سراشیبی 
نبود. وقتی بچه هایی که تک فرزند خانواده بودند از آب و 
گِل در آمدند و یا به سراغ زندگی خودشان رفتند، خیلی 
از مسائل ناشــی از آن خودنمایی کردند. از جمله این 

مسائل به چند مورد زیر اشاره می کنیم: 
شکنندگی

بچه هایی که تک فرزند بودند، به دلیل اینکه 
خواهر یا برادری نداشتند که رقابت کردن سالم را با او 
تمرین و تجربه کنند با مشــکلاتی در زمینه پذیرش 
واقعیت های زندگی روبه رو شــدند. آنهــا  که از زبان 
والدینشــان هیچ گاه کمتر از گل نشــنیده بودند، با 
کوچکترین تشری می شکستند و پا پس می کشیدند. 
در حالی که اگر خواهر یا برادری داشتند، داشتن رقیب 
را بهتر درک می کردند و بهتر از عهده موقعیت هایی که 

مستلزم رقابت و پا فشاری هستند بر می آمدند.
عواقب تک فرزندی:بچه هایی که تک فرزند 

بودند،نمی توانســتند رقابت کردن سالم را با تمرین و 
تجربه کنند

فرصت کمتر برای همدلی:خواهر و برادر 
داشــتن کمک می کند تا فرزندان بتوانند در 
موقعیت های مختلف خودشان را جای دیگری بگذارند 
و از منظر او به اتفاقات نــگاه کنند. بچه ای که خواهر و 
برادر ندارد نسبت به بچه ای که یک یا چند خواهر و برادر 
دارد، فرصت کمتری برای همدلی کردن و گذاشــتن 

خودش به جای دیگران پیدا می کند. 
پشت گرمی کمتر

بچه ها رازها و حرف هایشان را قبل از آنکه به 
 پدر و مادرشان بگویند، با خواهر و برادرانشان در میان 
می گذارند. همینطور خواهر و برادرها بزرگترین سرمایه 
حمایتی برای روزهای سخت آینده هستند. بچه ای که 
تک فرزند است مزه این حمایت را نمی چشد. این نقص 

در جنبه حمایتی برای والدین هم مطرح است. 
شادابی کمتر

بچه هایی که تک فرزند هســتند، در مهمانی 
و پارک و ســفر مجبورند با بزرگترها دمخور باشند. در 
نتیجه نمی توانند با همسالانشان ارتباط کافی برقرار 
کنند و این مسئله باعث می شود که افراد کمتری را در 
زندگی برای شوخی کردن، بازی کردن، و حتی صحبت 
کردن داشته باشند. همه اینها باعث می شود که بچه 
های تک فرزند نســبت به بچه هایی که چند فرزندی 
هستند، احساس تنهایی بیشــتر و احساس شادکامی 

کمتری داشته باشند. 
زیر ذره بین بودن

 بچه هایــی  که تک فرزند هســتند، در مرکز توجه 
والدین قرار دارند و هر رفتار آنها توسط والدین پایش می 
شود. این توجه زیاد باعث می شود که این بچه ها همیشه 
با یک جور اضطراب زندگی کنند، اضطرابِ اینکه نکند 
آن کسی نباشند که والدینشان انتظار دارند. به علاوه 
خود والدین هم از این قضیه اذیت می شــوند چرا که 
مدام خودشان را مجبور می بینند که نگران فرزندشان 
باشند، آن هم نه یک نگرانی معمولی، بلکه یک اضطراب 

آزار دهنده. 
پس یعنی تک فرزندی هیچ جنبه مثبتی 

ندارد؟
صحبت کردن درباره معایب تک فرزندی به این معنی 
نیست که تک فرزندها افراد موفقی نخواهند بود یا همه 
آنها لوس و ناز پرورده خواهند شد. تک فرزندهای زیادی 
هستند که نســبت به بچه های چند فرزندی خلاق تر 
و اجتماعی تر هم از آب در آمده اند. اما مســئله ای که 
وجود دارد این است که ما ببینیم در برابر چیزهایی که 

به فرزندمان می دهیم چه چیزهایی را از او می گیریم.
اگر شما هم طرفدار تک فرزندی هستید، توجه کنید که 
گرچه ممکن است به فرزندتان آسایش بیشتر، تحصیل 
در مدرســه بهتر، دانشــگاه بهتر، کلاس های متفرقه 
بیشتر، و خیلی چیزهای دیگر بدهید ولی یک چیز خیلی 
مهم را از او خواهید گرفت: داشــتن خواهر و برادرانی 
که امروز و فردا پشت و پناه او باشــند. واقعاً آیا داشتن 
بهترین امکانات و رتبه های علمی و شــغلی به تحمل 
 یک لحظه تنهایی و احساس نداشتن یک پشتوانه امن

 می ارزد؟  

 روانشناس کودک:

تک فرزندی با روان فرزند شما چه کار می کند؟


